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»رئیس سازمان ملی بهره وری« اعلام کرد؛

 دو بحران اصلی ایران 
در ده  سال آتی چیست؟ 

»بهتاب»بهتاب۲۲«سمبلهمکاریهای«سمبلهمکاریهای
ایرانوژاپنایرانوژاپن

»دنیای هوادار« گزارش می  دهد ؛»دنیای هوادار« گزارش می  دهد ؛

 قرار داد بالسا رادولوویچ 
تمدید شد؟

 قصه پرغصه 
والیبال سپاهان !
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رویداد
یـــاد و خاطـــره شـــهدا، به ویـــژه »شـــهید خســـرو فریورجـــو« که 
16 دی 61 بـــه مقـــام شـــامخ شـــهادت نائـــل گشـــت، گرامی باد شماره 1554 -پنجشنبه  27 اردیبهشت 1403

برای عبور از چالش  های اقتصادی؛

چشم امید پوتین به چین است
به پکن  سفر ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه 
مسکو  که  می شود  انجام  حالی  در  پنجشنبه  روز 
پس از شروع جنگ اوکراین و به تبع آن رویارویی 
با تحریم های گسترده بلوک غرب، به افزایش روابط 
اقتصادی بیشتر با پکن روی آورده است؛ تحکیم و 
این  در چشم انداز  می توان  را  موجود  شرایط  تقویت 

سفر دید.
به  به گزارش »دنیای هوادار«، سفر ولادیمیر پوتین 
پکن در این هفته، جایی که وی با شی جین پینگ 
آشکار  نشانه های  از  دیگر  یکی  کرد،  خواهد  دیدار 

نزدیکی فعلی روسیه و چین است.
با ورود پوتین به پکن در روز ۱۶ مه )امروز( این دو 
رئیس جمهور برای چهل و سومین بار با یکدیگر دیدار 
اوکراین  در  خواهند کرد درحالیکه در آن سو، جنگ 
وضعیت بحرانی  به خود گرفته است. روسیه به شریک 
آمریکا  قدرت  با  مقابله  بمنظور  برای چین  مهمتری 
تبدیل شده است در کنار اینکه روابط اقتصادی طرفین 
پیوندهای  تعمیق  از  هم  نشانه هایی  شده،  قوی تر 

نظامی وجود دارد.
ماه  این  در  که  درحالی صورت می گیرد  پوتین  سفر 
بار تحریم ها علیه تجارت چین و روسیه  آمریکا دو 
را تشدید کرده است. همچنین دیدار پوتین با شی 
آمریکا  جمهوری  ریاست  انتخابات  از  قبل  ماه  چند 
شدید  واکنش های  که  می گیرد  صورت  حالی  در  و 
از جنگ  ایالات متحده  به دلیل حمایت  بین المللی 

رژیم صهیونیستی در غزه مشاهده می شود.
این سفر برای پوتین از نظر اقتصادی اهمیت بسیاری 
دارد چرا که اقتصاد دوران جنگ روسیه همچنان با 
تحریم هایی از سوی غرب به ویژه آمریکا همراه است. 
برای شی، که به تازگی از یک سفر اروپایی )فرانسه، 
دیدار  این  است،  بازگشته  صربستان(  و  مجارستان 
فرصتی است تا نشان دهد اتحادش با پوتین توانایی 
وی را برای تعامل با غرب از بین نبرده است بلکه پکن 

را به یک حلقه اتصال به این دو تبدیل کرده است.
پوتین در گفت وگویی با خبرگزاری شینهوا که امروز 
چهارشنبه پیش از سفرش منتشر شد، از »چشم انداز 
عالی« مشارکت پکن و مسکو و تلاش های مشترک 
تمامیت  از  حفاظت  حاکمیت،  »تقویت  برای  آن  ها 

ارضی و امنیت« استقبال کرد.
پوتین خاطر نشان کرد: هدف رهبران تعمیق همکاری 
استفاده  و  فضا  پیشرفته،  فناوری  و  »صنعت  در 
مصنوعی،  هوش  هسته ای،  انرژی  از  صلح آمیز 
نوآورانه«  بخش های  سایر  و  پذیر  تجدید  انرژی های 
است.مکس هس، عضو موسسه تحقیقات سیاست 
واضح  کاملًا  گفت:  سی ان بی سی  شبکه  به  خارجی، 
است که در این دو سال گذشته، پوتین سه خواسته 
روسیه  جمهور  رئیس  که  افزود  دارد.هس  چین  از 
طبیعی  گاز  لوله  خط  برای  »توافق«  یک  خواهان 
Power of Siberia2 است و به دنبال حمایت بیشتر 
از نظر سخت  چین برای جنگ در اوکراین، به ویژه 

افزاری است. این کارشناس معتقد است که پوتین 
همچنین خواهان دسترسی به بازارهای مالی چین و 
استفاده از پول پکن برای پیشبرد تجارت مسکو است.

عضو موسسه تحقیقات سیاست خارجی مدعی شد: 
موارد  این  همه  در  کمی  بسیار  پیشرفت  واقعاً  ما 
دیده ایم. بنابراین، پوتین به چین می رود تا ببیند چه 

چیزی می تواند به دست آورد.
آستانه  در  از سویی ما شاهد هستیم که واشنگتن 
واردات  بر  درصدی   ۲۵ تعرفه  پکن،  به  پوتین  سفر 

خودروهای برقی از چین را ۴ برابر افزایش داد.
گروه  رئیس  و  سیاسی  علوم  دانشمند  برمر،  یان 
اوراسیا، در تفسیری گفت: فقط به بایدن نگاه کنید 
که تعرفه ۱۰۰ درصدی بر واردات خودروهای برقی چین 
اعمال کرد. همه این ها پیامی را به چینی ها می فرستد 
که مهم نیست چه کسی در نوامبر انتخاب می شود، 

ایالات متحده در تلاش است تا آن  ها را مهار کند.
درازمدت،  در  )چینی ها(  می کنم  فکر  من  افزود:  او 
هرچه بیشتر از آمریکا و متحدانش ببینند، در نهایت 

به روس ها نزدیک تر خواهند شد.
روزنامه نیویورک تایمز نوشت: چین به عنوان مهم ترین 
مشکلات  تمام  برای  فرار  راه  یک  روسیه،  شریک 
اقتصادی مسکو فراهم می کند. در سال ۲۰۲۳، تجارت 
روسیه با چین به رکورد ۲۴۰.۱ میلیارد دلار رسید که 
بیش از ۶۰ درصد بیشتر از میزان قبل از جنگ اوکراین 
از صادرات روسیه و نزدیک به  بود. چین ۳۰ درصد 
۴۰ درصد از واردات آن را به خود اختصاص داده بود.

بر اساس این گزارش، قبل از جنگ، تجارت روسیه با 
اتحادیه اروپا دو برابر رابطه تجاری با چین بود اما در 
حال حاضر این میزان به کمتر از نصف رسیده است. 
یوان چین، نه دلار یا یورو، در حال حاضر ارز اصلی 
مورد استفاده برای تجارت بین دو کشور است، و آن 
را تبدیل به پرمعامله ترین ارز در بورس اوراق بهادار 

مسکو و ابزاری برای پس انداز کرده است.
محصولات چینی در همه جای روسیه موجود هستند 
و بیش از نیم میلیون خودروی فروخته شده در این 
کشور در سال گذشته ساخت چین بودند. شش برند 
خروج  به  توجه  با  روسیه،  در  خارجی  خودروی  برتر 
هستند.  چینی  همگی  اکنون  غربی،  شرکت های 
بازار گوشی های هوشمند نیز  برای  داستان مشابهی 
اپل  چین،  تکنو  و  شیائومی  که  جایی  دارد،  وجود 
لوازم خانگی و  از دور خارج کردند.  را  و سامسونگ 
الشعاع  تحت  هم  دیگر  کاربردی  اقلام  از  بسیاری 
را  تغییرات  این  تایمز  هستند.نیویورک  مساله  این 
تزار،  »اساسی« می داند و می نویسد: حتی در دوران 
روسیه کالاهای خود را به اروپا می فرستاد و به واردات 
الیگارش های  بود.  متکی  غرب  از  تولیدی  کالاهای 
روسیه که در فهرست سیاه اکثر کشورهای غربی قرار 
گرفته اند، مجبور شده اند خود را با واقعیت جدید وفق 
که  پوتانین،  ولادیمیر  تاجر  ماه گذشته، یک  دهند. 
می شود،  زده  تخمین  دلار  میلیارد  او ۲۳.۷  دارایی 
به سمت  او  نیکل  و  امپراتوری مس  که  کرد  اعلام 

چین تغییر جهت خواهد داد.

بر  آمریکا  افزایش تعرفه های  به  پکن در واکنش 
برخی از کالاهای چینی از جمله خودروهای برقی 
اقتصاد  که مدتی است در روابط تجاری دومین 
اعلام  آورده،  به وجود  با غرب چالش  دنیا  بزرگ 
از  را  خود  عقل  واشنگتن  در  برخی  گویا  که  کرد 

دست داده اند.
خبرگزاری  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
رویترز، وانگ یی وزیر خارجه چین امروز چهارشنبه 
بر  تعرفه ها  افزایش  برای  آمریکا  اقدام  که  گفت 
کالاهای چینی یک نمونه بارز از قلدری است و 
نشان می دهد که برخی افراد در آمریکا عقل خود 

را از دست داده اند.
وانگ یی در اینباره تاکید کرد: مانع تراشی برای 

چین ثابت نمی کند که واشنگتن قوی است بلکه 
برعکس نشان می دهد که ایالات متحده اعتماد به 

نفس خود را از دست داده و از کار افتاده است.
روز گذشته کاخ سفید در بیانیه ای از افزایش شدید 
وضع تعرفه واردات بر بسیاری از کالاهای چینی 
با هدف مقابله با آنچه خطرات غیرقابل قبول برای 

امنیت اقتصادی آمریکا عنوان شده، خبر داد.
کالاهای  بر  تعرفه ها  شدید  افزایش  از  واشنگتن 
وارداتی از چین شامل خودروهای برقی، تراشه های 
رایانه ای و محصولات پزشکی رونمایی کرد و تعرفه 
۲۵ درصدی واردات خودروهای برقی از چین را ۴ 
برابر افزایش داد؛ اقدامی که گفته می شود با هدف 
جلب نظر رای دهندگانی باشد که از سیاست های 

اقتصادی وی ناراضی هستند.
براساس اعلام کاخ سفید، این اقدام بر ۱۸ میلیارد 
فولاد  جمله  از  چین  از  وارداتی  کالاهای  دلار 
مواد  ها،  باتری  ها،  هادی  نیمه  آلومینیوم،  و 
معدنی مهم و کلیدی و صفحات خورشیدی تاثیر 

می گذارد.

آمریکاعقلشراازدستداده!
»وزیر خارجۀ چین«:

 

دیالوگ

سکاندار جدید فدراسيون رزمی مشخص شد؛
چگینی: به رشته  هایی که مستقل 

شده  اند، ورود نمی  کنم
انتخاباتی  مجمع 
فدراسیون انجمن  های 
شروین  سیدمحمد  ریاست  به  رزمی  ورزش های 
حرفه ای  و  قهرمانی  ورزش  توسعه  معاون  اسبقیان 
وزارت ورزش و جوانان و با حضور سیدمناف هاشمی 
دبیر کل کمیته ملی المپیک، مجید زارعیان سرپرست 
فارسی  استاد  سالن  در  مجمع  اعضای  و  فدراسیون 

کمیته ملی المپیک برگزار شد.
حمیدرضا  بهتری،  یوسف  مجمع  ابتدای  در 
عسگری،  محمد  جاویدان،  یوسف  پارسی منش، 
جاسم منوچهری و افشین هادی چگینی به عنوان 
به  فدراسیون  شده  صلاحیت  تایید  کاندیداهای 
صحبت پرداختند، اما پارسی منش، محمد عسگری، 
انتهای  در  منوچهری  جاسم  و  جاویدان  یوسف 
انصراف  انتخابات  در  حضور  از  خود  صحبت های 

دادند.
و  بهتری  یوسف  حضور  با  انتخابات  نهایت  در 
کاندیدای  دو  عنوان  به  چگینی  هادی  افشین 
رزمی  ورزش های  انجمن های  فدراسیون  ریاست 
برگزار شد و  افشین هادی چگینی ۲۷ رای از ۵۳ 
رای ماخوذه را کسب کرد و یوسف بهتری نیز ۲۶ 

به دست آورد تا انتخاب به دور دوم کشیده شود.
در دور دوم و با رای گیری مجدد از اعضا، افشین 
به عنوان رئیس  رای  با کسب ۳۰  هادی چگینی 
رزمی  ورزش های  انجمن های  فدراسیون  جدید 
انتخاب شد.  یوسف بهتری نیز ۲۳ رای کسب کرد.
انجمن های  فدراسیون  مجمع  اعضای  تعداد 
ورزش های رزمی ۵۴ نفر است که یک نفر در مجمع 

غایب بود و انتخابات با ۵۳ نفر برگزار شد.
با پایان دوران چهار ساله ریاست  از این و  پیش 
مجید  گذشته  سال  آذرماه   ۲۹ از  بهتری،  یوسف 

زارعیان سرپرستی فدراسیون را برعهده داشت.
فدراسیون  جدید  رئیس  چگینی،  هادی  افشین 
انجمن های ورزش های رزمی در حاشیه انتخابات 
که  شاکرم  را  خدا  داشت:  اظهار  فدراسیون  این 
مسئولیت  کردند.  اعتماد  من  به  مجمع  اعضای 
بر  متنوع  سبک های  از  زیادی  حجم  با  سنگینی 
عهده من است. امیدوارم بتوانیم با همکاری همه 
اعضای مجمع، پیشکسوتان، قهرمانان و ...گام های 
و  برداریم  رزمی  ورزش های  راستای  در  بلندی 

هماهنگ وزارت ورزش حرکت کنیم.
ورزش های  انجمن های  فدراسیون  جدید  رئیس 
رزمی ادامه داد: با توجه به اینکه تعداد زیادی از 
اعضای  از  کمی  تعداد  به  نسبت  مجمع،  اعضای 
نظراتی داشتند و من حس کردم  رئیسه،  هیئت 
شاید آن  ها رای نیاورند، از آقای اسبقیان خواستم 
تا انتخاب اعضای هیئت رئیسه به زمان دیگری 

موکول شود.
چگینی در مورد احتمال بازگشت برخی رشته های 
رشته های  آوردگاه  گفت:  فدراسیون  این  به  رزمی 
رزمی، فدراسیون ورزش های رزمی است ولی در مورد 
رشته هایی که مستقل شده اند، قطعا ورود نخواهیم 
کرد. در مورد حوزه های دیگر هم در فدراسیون به 
روی همه آن  ها باز است و  خوشحال می شوم این 
رشته ها جایگاه خود را به صورت مستقل پیدا کنند. 
دنبال سبک و  به  و  ندارم  اصلا قصد تصدی گری 
سبک داری نخواهیم رفت. هدف من رفع مشکلات 

فدراسیون به ویژه استخدام قهرمانان است.

فرهاد غلامعلی
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جامعه
افتتاحمیشود بیمارستانی هزارتخت ۹ امسال

»بهروز رحیمی« -معاون توسعه مدیریت و منابع وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی- از افتتاح ۹ هزار تخت بیمارستانی 
در سال جاری خبر داد و گفت: ۳ هزار مرکز بهداشتی و هزار خوابگاه متاهلی نیز امسال افتتاح می شود. از دیگر برنامه های 
مهم وزارت بهداشت میزان بهره وری است تا با اصلاح فرآیندهای سازمانی بزرگترین بهروری را در رضایت مردم ببینیم و با 

کاهش زمان ارائه خدمت به مردم خدمات بهتری ارائه دهیم.

سرویس ادارات دولتی 
پایانی  روزهای  در 
دولت نهم و یا اوایل دولت دهم منحل و به ازای آن 
این  اما  شد  اضافه  کارکنان  حقوقی  فیش  به  مبلغی 
مواجه  آلودگی هوا  و  ترافیک  زیاد  با حجم  که  روزها 
هستیم، سازمان حفاظت محیط زیست درصدد راه اندازی 
مجدد آن برآمده، این در حالی است که اجرای آن در 

قانون هوای پاک هم آمده است.
کمتر از ۲ دهه گذشته یعنی حدود ۱۵ تا ۱۶ سال پیش 
زمانی که ادارات تعطیل می شدند تعداد زیادی مینی 
بوس و اتوبوس به ترتیب مقابل ساختمان اداری صف 
کشیده بودند تا کارمندانی که تعطیل شده بودند را به 
مقصد برسانند، هنگام صبح البته این روند متفاوت بود 
چون هر مینی بوس یا اتوبوسی به عنوان سرویس اداره 
مورد نظر در مسیر کارمندان را سوار و به اداره می رساند، 
این یعنی کاهش حجم زیادی تردد خودروی شخصی 
در سطح شهر به ویژه در هنگام صبح و عصر که اوج 

ترافیک است.
اما از اواخر دولت نهم و یا اوایل دولت دهم تا به امروز 
دیگر از این منظره خبری نیست و برعکس هنگام صبح 
و عصر زمان تعطیلی ادارات با حجم زیادی خودروی 
شخصی مواجه می شویم که ۷۰ تا ۸۰ درصد آن  ها تک 
سرنشین هستند، این یعنی تحمیل بار و فشار بیشتری 
تهران که  مانند  ویژه کلانشهری  به  ترافیک شهرها  بر 
دیگر فضای خالی برای افزایش خودروهای شخصی و 
تردد در معابر ندارد، البته این فقط یک بخش ماجراست 
بخش دیگر انتشار انواع آلاینده ها در هواست که در 
نهایت رنگ هوا را نارنجی و قرمز می کند و بر اساس 
آن مجبور می شویم مدام به هشدارهای سازمان های 
بهداشت  وزارت  و  زیست  هواشناسی، حفاظت محیط 
درمان و آموزش پزشکی توجه کنیم که هوا آلوده است 
از خانه ها خارج نشوید، اما مگر می شود از منزل خارج 
نشد و سر کار نرفت؟ درمان درد آلودگی هوا خارج نشدن 
تاثیرگذار  و  اساسی  اقدامی  باید  بلکه  نیست  منزل  از 

صورت گیرد.
را منحل کرد  کارکنان  زمانی که دولت وقت سرویس 
برای جبران آن مبلغی را وارد فیش حقوقی کارمندان 

کرد هر چند این مبلغ به تناسب تورم و بالارفتن کرایه 
تاکسی و اتوبوس افزایش نیافت و امروز آن عدد به نظر 
این  اکنون صحبت ما  اما  می رسد یک شوخی است 
بخش کار نیست بلکه می خواهیم به موضوع آلودگی 
هوا و تاثیر راه اندازی مجدد سرویس های ادارات در 
کاهش آلودگی هوا و کم شدن بار ترافیکی و به دنبال 
آن کاهش مصرف سوخت بپردازیم که رئیس مرکز ملی 
هوا و تغییر اقلیم سازمان حفاظت محیط زیست دراین 
باره گفت: یکی از موضوعاتی که در قانون هوای پاک 
هم به آن اشاره شده راه اندازی سرویس کارکنان دولت 
تاثیر  چون  شود  برقرار  دوباره  تا  تلاشیم  در  که  است 
و مصرف  ترافیکی  بار  هوا،  آلودگی  کاهش  در  زیادی 

سوخت خواهد داشت.
داریوش گل علیزاده با اشاره به اینکه سرویس کارکنان 
بود  شده  منحل  نهم  دولت  پایانی  روزهای  در  دولت 
افزود: در ماده ۷ قانون هوای پاک مجاز بودن راه اندازی 
اجرایی  های  دستگاه  توسط  دولت  کارکنان  سرویس 

آمده است اما ما به دنبال الزامی کردن آن هستیم، در 
واقع در قانون هوای پاک گفته شده که دستگاه های 
اجرایی می توانند سرویس کارکنان را راه اندازی کنند 
اما مسئله این است که دستگاه مربوطه رغبتی برای 
اجرای آن نشان نمی دهد بر این اساس در تلاشیم آنرا 

به الزامی برای دستگاه اجرایی تبدیل کنیم.
وی اظهار داشت: اگر سرویس کارکنان دولت به ویژه در 
کلانشهرها راه اندازی شود قطعا حجم تردد خودروهای 
شخصی در ابتدای صبح و عصر کاهش خواهد یافت و 
این یعنی اینکه شاهد کم شدن حجم ترافیک و آلودگی 

هوا در کلانشهرها خواهیم بود.
گل علیزاده تاکید کرد: البته نباید انتظار داشته باشیم 
که این طرح مثلا در یک سال آینده اجرایی شود چون 
به طور کلی در حمل و نقل عمومی کمبود داریم در 
واقع اتوبوس، مینی بوس و حتی ون مورد نیاز برای راه 
اندازی سرویس کارکنان ادارات را نداریم بنابراین می 
توان اقدامات لازم برای تقویت زیرساخت ها را انجام 

داد و تلاش شود در مدت ۲ تا سه سال آینده با استفاده 
از ظرفیت بخش خصوصی اجرایی شود.

وی ادامه داد: بخش خصوصی می تواند در این زمینه 
بسیار نقش آفرین باشد، در واقع می توان اینطور عمل 
اتوبوس و ون برای سرویس  کرد که مثلا اگر ۲ هزار 
کار  و  کند  ورود  خصوصی  بخش  است  نیاز  کارکنان 
جابجایی صبح و عصر کارکنان را انجام دهد و در این 
نقل عمومی  و  ناوگان حمل  به  تواند  فاصله هم می 

بپیوندد و مسافران را در سطح شهر انجام دهد.
در  را  طرح  این  اجرای  توان  می  آیا  اینکه  درباره  وی 
راستای قانونی هوای پاک الزامی کرد گفت: مسئله این 
است که هزینه حمل و نقل وارد فیش حقوقی کارکنان 
دولت شده است حالا اگر قرار باشد اجرایی شود برای 
دستگاه ها بار مالی به همراه خواهد داشت برای همین 
اجرای آن نیاز به فکر و کار کارشناسی زیادی دارد اینکه 
یک دفعه بگوییم سرویس ادارات مثلا از فردا اجرایی 
می شود درست نیست و اصلا امکان پذیر نخواهد بود 
اما راه اندازی آن جزو برنامه های اصلی سازمان حفاظت 

محیط زیست است.
اقلیم سازمان حفاظت  رئیس مرکز ملی هوا و تغییر 
محیط زیست اظهار داشت: برای همین بارها و بارها 
اجرای آن را به دستگاه های مرتبط پیشنهاد دادیم و 
هنوز  اما  کردیم  مطرح  نیز  مختلف  های  کارگروه  در 
که حتما  این هستیم  دنبال  به  است،  نشده  تصویب 

آن را عملیاتی کنیم چون موضوع خیلی مهمی است.
کارمندان  این شرایط همه  در  کرد:  تاکید  علیزاده  گل 
مجبورند با خودروی شخصی رفت و آمد کنند که این 
اجبار باعث شده که حدود ۷۰ تا ۸۰ درصد سواری ها تک 
سرنشین شوند در واقع چاره ای هم ندارند چون حمل و 
نقل عمومی کشش و فراگیری لازم را ندارد و همه نقاط 
را پوشش نمی دهد، علاوه بر این کمبود اتوبوس هم 
داریم به طوری که تهران به حدود ۹ هزار اتوبوس نیاز 
دارد در حالی که اکنون حدود ۲ هزار اتوبوس در سطح 
شهر فعال است که همین تعداد اتوبوس هم بالای ۸۰ 
درصدشان فرسوده است از طرفی ون ها هم فرسوده و 
قدیمی هستند بنابراین باید بهترین کارها را در راستای 

کاهش آلودگی هوا انجام دهیم.

»دنيای هوادار« بررسی می  کند؛

از اجبار تا اختیارِ راه اندازی سرویس ادارات

شماره 1554 -پنجشنبه  27 اردیبهشت 1403

کيميا عبدالله  پور

حفاظت  سازمان  رئیس  و  جمهور  رئیس  معاون 
محیط زیست گفت: با توجه به ظرفیتی که در زمینه 
محیط زیست در کشور وجود دارد باید برای تمام 
دنیا در بخش های مختلف محیط زیستی کلید واژه 

تعریف کنیم.
علی  ایرنا،  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
نمایشگاه  سی وپنجمین  از  بازدید  در  سلاجقه 
بین المللی کتاب درباره تاثیر تحقیقات در عرصه 
محیط زیست و فرهنگ سازی در این راستا افزود: 
نمایشگاه  مختلف  های  بخش  از  که  دربازدیدی 
داشتم بسیار غنی و پربار بود، در بحث دانشگاهی 
وضعیت مناسبی داریم، در این زمینه چند غرفه 
کارهای خوبی انجام دادند، در زمینه دیپلماسی آب 
مشکلاتی داریم که خوشبختانه کارهای سازنده ای 
در این راستا انجام و در نمایشگاه ارائه شده است.

زمینه حفاظت  در  کشور  ظرفیت  بر  تاکید  با  وی 
عنوان کشور  به  ما  داشت:  اظهار  از محیط زیست 
جمهوری اسلامی ایران باید در تمام علوم از جمله 
 ، برای دنیا کلیدواژه تعریف کنیم  محیط زیست 
این ظرفیت هم در آموزه های دینی، هم تاریخی 

و هم دانش بومی ما وجود دارد، تاریخ کشور این 
اجازه را به ما می دهد که در تمام زمینه ها کلید 
واژه تعریف کنیم.رئیس سازمان حفاظت محیط 
محیط زیست  زمینه  در  مثلا  کرد:  تاکید  زیست 
معمولا مصرف کننده کلیدواژه های دنیا بودیم و 
در مسیری که آن  ها تعیین می کردند حرکت می 
کردیم، خوشبختانه اکنون بخش های مختلف به 
این مسئله ورود پیدا کردند، در نمایشگاه دیدم که 
حوزه به این مسئله ورود کرده و دانشنامه خوبی در 
زمینه محیطزیست منتشر کرده که جلد اول آن در 
زمینه آب است بنابراین دارد ظرفیت سازی خوبی 
کرد:  تاکید  افتد.سلاجقه  اتفاق می  راستا  این  در 
داشته های خوبی در زمینه محیط زیست داریم که 
به دنیا معرفی نکردیم در حالی که باید با برنامه 
ریزی از این ظرفیت استفاده و آنرا به کشورهای 
در  مختلفی  مسائل  مثلا   ، کنیم  اعلام  مختلف 
زمینه حیوان آزاری و یا آسیب به گیاهان داریم 
که قطعا در این زمینه نیازی به کلیدواژه های دنیا 
نداریم، این نقطه قوتی برای کشور است که باید 

به آن ورود کنیم.

معاون رئیس جمهور و رئیس سازمان حفاظت محیط زیست: 

بایدبرایتمامدنیا
کلیدواژههایمحیطزیســتیتعریفکنیم

سالیانه  کنگره  چهارمین  و  سی  علمی  دبیر 
جامعه پزشکان متخصص داخلی ایران گفت: بر 
اساس بررسی های وزارت بهداشت، بیش از ۱۴ 
درصد جمعیت بالای ۲۰ سال کشور یعنی چیزی 
حدود هفت میلیون نفر ایرانی به دیابت مبتلا 
نزدیک  آینده  در  پیش بینی می شود  و  هستند 
بیماری  این  به  مبتلا  نفر  میلیون   ۱۰ از  بیش 

شوند.
انجمن  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
پزشکان متخصص ایران، علیرضا استقامتی در 
همایش جامعه پزشکان متخصص ایران در مرکز 
همایش های رازی افزود: شیوع ابتلا به دیابت 
نگران  طرز  به  کشور  در  دیابت  پیش  موارد  و 
نتوانیم جلوی  اگر  افزایش است،  کننده رو به 
بروز سونامی دیابت را بگیریم در سالهای آینده 
هزینه های هنگفت مرتبط با بیماری دیابت و 
کشور  سلامت  اقتصاد  بر  آن  از  ناشی  عوارض 

تحمیل خواهد شد.
وی اظهار داشت: این یک هشدار و زنگ خطر 
جدی است و جمعیت کشور درحال پیر شدن و 

در سنین بالا شیوع این بیماری بیشتر است. 
جمعیت  درصد   ۲۰ تا   ۱۵ حدود  آمار  براساس 
کشور به عارضه پیش دیابت مبتلا هستند ولی 
بسیاری از این افراد به دیابت مبتلا خواهند شد 

و بر آمار مبتلایان افزوده می شود.
استقامتی تصریح کرد: اگر اقدامات مداخله ای و 
پیشگیری های لازم در سطح کشور انجام نشود 
با جمعیت حدود ۱۰ میلیون نفری مبتلایان به 
دیابت روبرو خواهیم شد که با عوارض ناشی از 
بیماری بر ارگانهای مختلف مانند چشم، کلیه، 
قلب و عروق، مغز و اندام ها مواجه خواهیم 
و مشکلات  ها  هزینه  آن  به  رسیدگی  که  شد 

خاص خود را دارد.
وی گفت: سیل خروشان ابتلا به دیابت را باید 
نظر  در  باید  را  لازم  اقدامات  کرد،  بینی  پیش 
گرفت و چگونگی پیشگیری از آن را باید آموزش 
داد؛ هیچ نقطه ای از دنیا نتوانسته به کنترل 
قطعی بیماری دیابت دست یابد ولی می توان 
روند آن را کند و یا ثابت کرد تا از بروز هزینه 

های جبران ناپذیر در آینده کاست.

دبیر علمی کنگره سالیانه جامعه پزشکان متخصص داخلی:

بیشاز۱۴درصدجمعیتبالای۲۰ســالکشور
بهدیابتمبتلاهســتند
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جهاننما

»رئيس بانک مرکزی«:
 تورم آمریکا

 بیش از حد تصور است
»جروم پاول« -رئیس بانک مرکزی آمریکا- اعلام 
کرد وضعیت تورم در ایالات متحده بیش از حد 

تصور و انتظارات است.
به گزارش »دنیای هوادار«، تارنمای شبکه خبری 
خبر  این  انتشار  با  سی«  بی  ان  »سی  آمریکایی 
سه  روز  آمریکا  مرکزی  بانک  رئیس  نوشت: 
شنبه )روز گذشته( تصریح کرد که تورم کندتر از 
انتظارات کاهش داشته است و نرخ بهره را برای 
سالانه  نشست  در  که  برد.وی  بالا  طولانی  مدت 
بانکداران خارجی در »آمستردام«  مجمع عمومی 
کاهش  نشان شد:  گفت، خاطر  هلند سخن می 
تورم سریعی که در سال ۲۰۲۳ اتفاق افتاد، امسال 
به میزان قابل توجهی کند و موجب بازنگری در 
گفت:  است.پاول  شده  )اقتصادی(  ها  سیاست 
انتظار نداریم که مسیر همواری در پیش رو داشته 
باشیم، اما این وضعیت از تورم بالاتر از چیزی بود 
که فکر می کنم. کسی انتظارش را داشت و آنچه 
این وضعیت از قرائت تورم به ما می گوید این 
است که باید صبور بود و سیاست محدودکننده 
)اقتصادی( را در پیش گیریم.تارنمای این شبکه 
وجود  این  با  نوشت:  ادامه  در  آمریکایی  خبری 
بانک مرکزی  پاول تکرار کرد که تصور نمی کند 
کند. )بانکی(  بهره  نرخ  افزایش  به  اقدام  آمریکا 

این گزارش می افزاید: هرچند بانک مرکزی آمریکا 
گذاری  هدف  محدوده  در  را  خود  استقراض  نرخ 
شده ۵.۲۵ تا ۵.۵ درصد نگه و این نرخ از ژوئیه 
سال گذشته وجود داشته است، اما بالاترین سطح 
محسوب  گذشته  سال   ۲۳ طی  خود  میزان  در 
می شود.»سی ان بی سی« در ادامه افزود: بانک 
مرکزی آمریکا تاکنون پیشرفتی برای بازگشت به 
نرخ تورم هدف گذاری شده ۲ درصد نداشته است.
گفتنی است، بنابر داده های تارنمای »تریدینگ 
اکونومیک« )tradingeconomics( نرخ کلی تورم 
درصد   ۳.۵ به  گذشته  مارس  ماه  در  آمریکا  در 
 ۲.۲۰ این مدت  در  غذایی  مواد  تورم  نرخ  رسید. 
و   ۵.۶۶ مسکن  اجاره  درصد،   ۲.۱۲ انرژی  درصد، 

خدمات ۵.۲۷ درصد را نشان می دهد.

داستانجلد

ایران،  در  ژاپن  سفیر 
پروژه »بهتاب۲« را سمبل 
همکاری های دو کشور برشمرد و گفت: ژاپن آماده است 
تا در موضوعات تغییر اقلیم و محدودیت منابع آبی نیز 

همکاری هایی با ایران تعریف کند.
روز  تاماکی«  »تسوکادا  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
گذشته در مراسم اختتامیه پروژه »بهتاب 2« )بهبود 
تاب آوری بیمارستان ها( در محل کتابخانه ملی در 
جمع خبرنگاران با ابراز خوشحالی از انجام موفق این 
پروژه، افزود: ایران و ژاپن دو کشور زلزله خیز هستند و 
خوشحالم که طرفین می توانند در قالب چنین پروژه 
اختیار  در  را  تجارب شان  و  کرده  به هم کمک  هایی 

یکدیگر قرار دهند.
پروژه ۱.۸  این  در  ژاپن  دولت  کمک  بیان داشت:  وی 
میلیون دلار بود که در حقیقت کمک مردم ژاپن بود و 
اصل کار و عملیات توسطمهندسان و کارشناسان ایرانی 
به انجام رسید.سفیر ژاپن ادامه داد: پروژه بهتاب۲ سمبل 
همکاری های دو کشور است و هرچند حجم مالی آن 
زیاد نیست، اما خوشحالیم که توانستیم در قالب آن 
ذی نفعان و کارشناسان مختلفی را به دور هم جمع 

کنیم و دستاوردهای خوبی داشته باشیم.
وی ابراز امیدواری کرد که این پروژه در فازها و مراحل 

بعدی نیز ادامه یابد و »بهتاب ۳« را کلید بزنیم.
تاکامی درخصوص سایر مخاطرات از جمله تغییر اقلیم 
آن مواجه است  با  منابع آب که کشورمان  و کمبود 
و همکاری ژاپن در این زمینه ها، تصریح کرد: به طور 

قطع در زمینه های یاد شده و سایر موارد نیز می توان 
همکاری هایی را تعریف کرد.

نیازمند  داشت: موضوع مخاطرات طبیعی  اظهار  وی 
از  همکاری های متقابل است و ژاپن به عنوان یکی 
کشورهای پیشروی جهان به طور حتم در این زمینه ها 

کمک هایی خواهد داشت.
سفیر ژاپن تاکید کرد:  هرچند در شرایط کنونی موانعی 
بر سر راه توسعه روابط تجاری دو کشور وجود دارد، اما 
در حوزه های یاد شده می توانیم همکاری های زیادی 
داشته باشیم.گفتنی است، پروژه بهتاب۲ با همکاری 
مشترک کمیته ملی اسکان بشر وزارت راه و شهرسازی، 
آژانس هبیتات سازمان ملل و با حمایت مالی دولت 
ژاپن انجام شده است.در این مراسم علاوه بر سفیر ژاپن، 
نماینده سازمان ملل متحد، روسای دفاتر تخصصی و 

مدیران وزارت راه و شهرسازی حضور داشتند.

تداوم همکاری ایران و ژاپن در »بهتاب ۳«
معاون وزیر راه و شهرسازی از تداوم همکاری ایران با 
ژاپن و مجموعه NU -Habitat در پروژه بهتاب ۳ خبر داد 
و گفت: در بخش طراحی، آیین نامه ها و مقررات ملی و 
کنترل ساختمان، همه موارد به روزرسانی شده است و 
در همه بیمارستان هایی که سازمان مجری ساختمان ها 
و تاسیسات دولتی و عمومی می سازد، دستاوردهای 

حاصل از این همکاری لحاظ خواهد شد.
»علی نبیان« در حاشیه مراسم اختتامیه پروژه بهتاب 
۲ درباره این پروژه و همکاری سازمان مجری با دفتر 
اسکان بشر ملل متحد و ژاپن گفت: حدود یک سال 
و نیم گذشته بر اساس تفاهم وزارت راه و شهرسازی 
با NU-Habitat همکاری سازمان مجری با کمیته ملی 
موضوع  در  ژاپن  کشور  مالی  با کمک  و  بشر  اسکان 
بهسازی لرزه ای مجموعه ای از بیمارستان ها وارد فاز 

عملیاتی و اجرایی شد.
تاسیسات  و  ساختمان ها  مجری  سازمان  مدیرعامل 
دولتی و عمومی با تاکید بر اینکه در اجرای این تفاهم، 
تا  طراحی  مرحله  از  بیمارستانی  مختلف  های  پروژه 
پروژه های در حال اتمام و نازک کاری بازدید میدانی 
و جلساتی در این خصوص برگزار شد، توضیح داد: هم 
اکنون بهسازی لرزه ای ۲ بیمارستان ساری و بوشهر 
انجام شد، همچنین در کنار اجرا، دوره های آموزشی 

برای انتقال تجربیات برگزار شد.
نبیان با اشاره به اینکه در اجرای پروژه بهتاب ۲ از توان 
همکاری  توضیح داد:  شد،  استفاده  ایرانی  مهندسان 

»دنیای هوادار« گزارش می  دهد؛

»بهتاب۲«، سمبل همکاری های ایران و ژاپن

»وزیر ارتباطات« وعده داد؛

کیفیت و سرعت اینترنت 
افزایش پیدا می کند؟

اعلام  با  اطلاعات  فناوری  و  ارتباطات  وزیر 
اینکه پوشش شبکه فیبرنوری تا پایان امسال 
به ۱۴ میلیون خانوار )دوسوم کشور( می رسد، اعلام کرد: همه طرح هایی 
که دیروز با حضور رئیس جمهور افتتاح شد برای توسعه زیرساخت های 
ارتباطی در کشور بود که حاصل آن افزایش کیفیت و سرعت شبکه و 

اینترنت است.
به گزارش »دنیای هوادار«، »عیسی زارع پور« در آستانه روز جهانی 
ارتباطات با حضور در گفت وگوی ویژه خبری با اشاره به جلسه 
نظارت ستادی رئیس جمهوری در وزارت ارتباطات که روز گذشته 

توفیق  ارتباطات  روز جهانی  آستانه  در  داشت:  اظهار  برگزار شد، 
میزبانی از رئیس جمهوری را داشتیم و همه طرح هایی که امروز 
با حضور رئیس جمهوری افتتاح شد برای توسعه زیر ساخت های 
ارتباطی در کشور بود که حاصل آن افزایش کیفیت و سرعت شبکه 
و اینترنت می شود.وی افزود: اولین پروژه ای که افتتاح شد، اتصال 
۷ هزار و ۵۰۰ روستای بالای ۲۰ خانوار به شبکه ارتباطی از ابتدای 
دولت سیزدهم بود. ما از ابتدای دولت این کار را آغاز کردیم و الان 
بیش ۹۶ درصد روستاها به لحاظ تعداد به شبکه ارتباطی پایدار 
و باکیفیت متصل هستند و به لحاظ جمعیتی هم قریب به ۹۹ 

درصد روستاها تحت پوشش قرار گرفته اند.
وزیر ارتباطات ادامه داد: روستاهای متصل شده و باقی مانده 
از جمله روستاهای صعب العبور و دورافتاده هستند و  عمدتاً 
راه اندازی شود  باید چند سایت  گاهی برای اتصال یک روستا 
و یا جاده و برق کشی انجام شود یا حدود ۶۰ تا ۷۰ کیلومتر 
فیبرنوری کشیده شود.زارع پور با بیان اینکه برای همین تعداد 
کیلومتر   ۵۰۰ و  هزار   ۴ به  حدود  نیز  شده  متصل  روستاهای 
کیلومتر   ۲۰۰ و  هزار   ۴ و  برق  شبکه  کیلومتر  هزار   ۴ جاده، 

فیبرنوری احداث شده است، تصریح کرد: ثمره ایجاد 
انتخابات  دوم  و  اول  دور  در  زیرساختی  چنین 

مجلس شورای اسلامی و در دورافتاده ترین 
نقاط روستایی مشخص شد که ۹۹ درصد 

پوشش داشتیم و ۹۹ درصد استعلامات 
انجام  برخط  شکل  به  دهندگان  رای 
زیرساختی  وقتی  کرد:  تاکید  شد.وی 
است  بستری  می کند،  پیدا  توسعه 
بر  مبتنی  فناورانه  کار  نوع  هر  برای 
ارتباطات و فناوری اطلاعات است که 
نمونه دیگر آن بحث نسخه نویسی و 
و هم  است  الکترونیکی  نسخه پیچی 

الکترونیک  نسخه ها  درصد   ۹۵ اکنون 
الکترونیکی  درصد  صد  می شود  نوشته 

پیچیده می شود.وزیر ارتباطات با اشاره به 
پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها گفت: 

ما پس از افتتاح این پروژه در استان قم که کل 

آمارتوزیعبستههای
معیشتیاضطراریدر
انگلیسرکوردشکست

برای  غذایی  مواد  توزیع کننده  خیریه  بزرگترین 
اقشار بی بضاعت و کم درآمد در انگلیس با انتشار 
گزارشی اعلام کرد که آمار توزیع بسته های معیشتی 
اضطراری در سایه گسترش فقر در این کشور، رکورد 

شکست.
تراسل  ایرنا،  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
تراست که افزون بر یک  هزار و ۲۰۰ بانک غذا را در 
سراسر انگلیس زیر پوشش دارد، اعلام کرد: شمار 
پیش  سال  پنج  به  نسبت  شده  توزیع  بسته های 

با وضعیت بحرانی  افرادی که  آمار  برابر شده و   ۲
در  تورم  نرخ  کاهش  رغم  به  می کنند،  مراجعه 

ماه های اخیر، افزایش قابل توجهی داشته است.
داده های منتشر شده نشان می دهد در بازه زمانی 
آوریل ۲۰۲۳ تا مارس ۲۰۲۴ میلادی در مجموع سه 
میلیون و ۱۲۱ هزار و ۴۰۴ بسته معیشتی اضطراری 
توزیع شده که از این میزان ۱.۱ میلیون بسته برای 
هزار   ۱۷۹ بر  افزون  همچنین  است.  بوده  کودکان 
شده  توزیع  بازنشسته  خانوارهای  برای  هم  بسته 
که یک افزایش ۲۷ درصدی را در این بخش نشان 

می دهد.
مسن تر،  افراد  تراست،  تراسل  گزارش  اساس  بر 
به ویژه آن  هایی که مستاجر هستند »قادر به تهیه 
سختی های  و  گرسنگی  با  و  نبوده  ضروری  اقلام 

شدید مواجه بوده اند«.
و  جنوبی  لیدز  منطقه  شعبه  مدیر  دویل،  وندی 
شرقی این خیریه اعلام کرد که مرکز او »با مستمری 

هزینه  پرداخت  دلیل  به  که  دارد  سروکار  بگیرانی 
های انرژی، توانایی خرید مواد غذایی روی میز را 

ندارند و این انتخابی است که باید انجام دهند«.
سیاسی  احزاب  سایر  و  دولت  از  تراست  تراسل 
در  را  خود  برنامه های  که  می خواهد  انگلیس 
حوزه مقابله با فقر و کاهش وابستگی مردم به 
بانک های غذا در آستانه انتخابات تشریح کنند. 
گفتنی است که طبق اعلام ریشی سوناک نخست 
این کشور  در  انتخابات سراسری  انگلیس،  وزیر 
میلادی  جاری  سال  دوم  نیمه  در  است  قرار 

)۲۰۲۴( برگزار شود.
اما ریوی مدیر عامل تراس تراست در این باره گفت: 
»ما امسال با سطح بالایی از نیاز مردم به بانک غذا 
مواجه هستیم. ما به عنوان یک جامعه نمی توانیم 
اجازه دهیم این وضعیت ادامه پیدا کند. ما نباید 
جدید  هنجار  یک  به  غذا  های  بانک  دهیم  اجازه 
تبدیل شوند«.وی با تاکید بر اینکه »بانک های غذا 

ميترا شکری

محمد ملک  دار
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لرزه ای  بهسازی  خصوص  در  ژاپن  و  ایران  کشور  دو 
بیمارستان ها در قالب بخشنامه و ضوابط برای ساخت 
قرار  کار  دستور  در  نیز  بیمارستانی  پروژه های  سایر 
گرفته است.نبیان تاکید کرد: بیمارستان ها در مواقع 
بحران ارائه خدمات می دهند و بنابراین بهسازی لرزه 
ای آن  ها در اولویت است.وی گفت: از ۱۱ بیمارستانی 
که مطالعات آن  ها انجام شده است، بهسازی لرزه ای 
۲ بیمارستان ساری و بوشهر آن  ها انجام شد و برای ۹ 

بیمارستان دیگر نیز کار دنبال خواهد شد.
این مقام مسئول از تداوم همکاری ایران با کشور ژاپن 
و مجموعه NU-Habitat در پروژه بهتاب ۳ خبر داد و 
گفت: در بخش طراحی، آیین نامه ها و مقررات ملی و 
کنترل ساختمان، همه موارد به روزرسانی شده است و 
در تمامی بیمارستان هایی که سازمان مجری می سازد 
دستاوردهای حاصل از این همکاری لحاظ خواهد شد.

سطح بی  نظیرِ همکاری ها با آژانس های سازمان ملل در 
دولت سیزدهم

دبیر کمیته اسکان بشر جمهوری اسلامی ایران گفت: 
در دولت سیزدهم سطح همکاری های ما با آژانس های 
سازمان ملل به ویژه هبیتات )برنامه اسکان بشر ملل 
و هیچ وقت  است  داشته  افزایش چشمگیری  متحد( 
روز  خورسند«  نداشتیم.آرمان  فعال  پروژه  تعداد  این 
گذشته  در مراسم اختتامیه پروژه »بهتاب 2« )بهبود تاب 
آوری بیمارستان ها( در محل کتابخانه ملی در جمع 
خبرنگاران افزود: دولت ایران توافق نامه های مختلفی را 
با سازمان ملل برای همکاری در حوزه های گوناگون دارد 
که یکی از اصلی ترین آن  ها موضوع کاهش مخاطرات 
است.وی بیان داشت: در دل این ارتباط، آژانس هبیتات 
که در حقیقت برنامه اسکان بشر ملل متحد است، در 
رابطه مستقیم با وزارت راه و شهرسازی است و در این 

چارچوب همکاری، دولت ژاپن به عنوان یکی از تامین 
کنندگان مالی عمده در آسیا و اقیانوسیه فعالیت های 
مختلفی را با ایران تعریف کرده که یکی از آن  ها پروژه 

بهتاب۲ است که با موفقیت به اتمام رسید.
خورسند توضیح داد: طی سفری که روز گذشته سفیر 
ژاپن به شهرستان ساری و محل اجرای پروژه )بیمارستان 
ساری( داشت، انجام پروژه »بهتاب۳«، ادامه مطالعات 
مقاوم سازی، کار عملی مقاوم سازی اجزای غیرسازه ای 
)و در آینده اجزای سازه ای( به ویژه استفاده از فناوری 
جداسازهای لرزه ای در مراحل بعدی این همکاری ادامه 
حمایت  از  مهمتر  آنچه  تصریح کرد:  یافت.وی  خواهد 
مالی این پروژه است، نقش به اشتراک گذاری تجربیات، 
گسترش همکاری ها و استفاده از فرصت های بین المللی 
الملل  بین  در سطح  خود  تجارب  عرضه  همچنین  و 
است و امیدواریم به افق های جدیدتر و همکاری های 
بیشتر دست یابیم.دبیر کمیته اسکان بشر جمهوری 
اسلامی ایران خاطرنشان کرد: حجم منابع مالی اهدایی 
دولت ژاپن در بهتاب۲، مبلغ ۱.۸ میلون دلار در فازهای 
)برنامه  از طریق هبیتات  بود که  مطالعاتی و اجرایی 
و  ساری  بیمارستان های  به  متحد(  ملل  بشر  اسکان 
این  داشت:  اظهار  یافت.خورسند  اختصاص  بوشهر 
حجم ارزی در حوزه حمایت های مالی بی سابقه است، 
و  شد  تمدید  طرف  دو  همکاری های  سند  همچنین 
اکنون در پنجمین سال همکاری با هبیتات قرار داریم.
وی درباره سایر حوزه هایی که زمینه همکاری های دو 
طرفه با ژاپن وجود دارد، از همکاری ایران با ژاپن در 
پروژه احیای منابع آبی روستای »سایه خوش« خبر داد 
و گفت: در حوزه های تغییرات آب و هوایی و مخاطرات 
اقلیمی نیز پروپوزال های مطالعاتی و اجرایی در دست 
با نظر وزارت امور خارجه و سایر  باید  تهیه است که 

دستگاه های ذی ربط شکل اجرایی به خود بگیرد.

tem.mrud.ir نام نویسی کردند که از این میزان یک میلیون و ۵۱۹ هزار و ۵۱ نفر حائز شرایط شناخته شدند و از این میزان نیز یک میلیون و ۷۰ هزار و ۵۰۵ نفر 
به بانک ها برای دریافت تسهیلات معرفی شدند.خادمیان با بیان اینکه بانک ها تاکنون با ۴۵۳ هزار و ۶۸۵ متقاضی قرارداد امضا کرده و تسهیلات ودیعه مسکن 
را پرداخت کردند، رقم تسهیلات پرداخت شده توسط بانک ها را برای تسهیلات ودیعه مسکن از ابتدای قانون جهش تولید مسکن تاکنون از محل اعتبارات نهضت 

ملی مسکن معادل ۳۵ هزار میلیارد تومان عنوان کرد.

شهرهای این استان تحت پوشش قرار گرفت، روز گذشته 
استان  از  غیر  کشور  دیگر  شهر   ۲۰ در  پروژه  این  نیز 
قم افتتاح و همزمان عملیات اجرایی در ۵۰ شهر 
حال  در  داشت:  اظهار  شد.زارع پور  آغاز  دیگر 
حاضر ۷ و نیم میلیون خانوار تحت پوشش 
کارها  و  کسب  و  منازل  فیبرنوری  شبکه 
تا  این است که  برنامه ما  قرار گرفته اند و 
پایان سال میزان پوشش را به ۱۴ میلیون 
خانوار برسانیم؛ یعنی دوسوم کشور تحت 
کل  نیز  بعد  سال  و  می گیرد  قرار  پوشش 
شهرهای کشور تحت پوشش قرار می گیرند.
وی با اشاره به ضرورت اتصال به فیبرنوری 
منازل و کسب و کارها، گفت: اکنون حدود 
به نیم میلیون نفر در مجموع از فیبرنوری و 
VDSL استفاده می کنند و برنامه ما این است که 
امسال این عدد را به ۲ میلیون برسانیم، البته دلیل 
این فاصله بین پوشش و اتصال این است که ما باید 

اول پوشش را ایجاد و زیرساخت را فراهم می کردیم و بعد فراخوان 
می دادیم. الان که به نقطه قابل قبولی از لحاظ پوشش رسیده ایم که 
برنامه ای برای افزایش میزان اتصال به ۲ میلیون خانوار را تا پایان 

سال در دستور کار قرار داده ایم.
وزیر ارتباطات با اشاره به دستور رئیس جمهوری برای افزایش میزان 
اتصال در پروژه فیبرنوری منازل و کسب و کارها، گفت: با دستور رئیس 
جمهوری باید به کمک همکارانم برنامه ریزی کنیم که میزان اتصال به 
فیبرنوری را تا پایان سال به بیش از ۲میلیون خانوار برسانیم.زارع پور 
با بیان اینکه همزمان با توسعه لایه دسترسی با پروژه فیبرنوری منازل 
و کسب و کارها، شبکه انتقال و شبکه IP کشور نیز توسعه داده شد، 
گفت: با افتتاحی که روز گذشته انجام شد، تقریباً ظرفیت شبکه انتقال 
تاکید  است.وی  کرده  پیدا  افزایش  برابر  دو  IP کشور حدود  و شبکه 
کرد: در شبکه انتقال برای نخستین بار از تجهیزات انتقال نوری کاملًا 
ایرانی استفاده شد که ۲۰ ترابایت از ظرفیت ایجاد شده )تقریباً یک سوم 
ظرفیت شبکه انتقال( را شامل می شود که با تجهیزات با کیفیت داخلی 
توسعه داده شد تا ایران به جمع تعداد محدود کشورهایی که چنین 

تجهیزاتی می سازند، اضافه شده باشد.

 

انرژی

»رئيس سازمان ملی بهره وری« اعلام کرد؛
دو بحران اصلی ایران در ده  سال 

آتی چیست؟ 
رئیس سازمان ملی بهره وری گفت: میزان اتلاف انرژی 
آینده  در ۱۰ سال  اصلی کشور  بحران  دو  و سالمندی 
هستند؛ در شاخص شدت انرژی رتبه اول دنیا را داریم 

و باید برای بهبود شرایط فکری کنیم.
روز  پیشوایی  میرسامان  هوادار«،  »دنای  گزارش  به 
گذشته در نوزدهمین کنفرانس دوروزه مهندسی صنایع 
تولید  رشد  موضوع  به  امیرکبیر  صنعتی  دانشگاه  در 
اشاره کرد و افزود: اگر نتوانیم این رشد را در یک دهه 
به اندازه پنج درصد داشته باشیم، عقب ماندگی دهه 

۹۰ جبران نمی شود.
وی ادامه داد: بر اساس اسناد بالادستی رشد تولید در 
دهه ۹۰ باید دستکم هشت درصد می بود اما به طور 
متوسط یک درصد شد و رشد بهره وری هم که بخشی 
از آن از رشد تولید به دست می آید، حتی منهای ۶ دهم 
درصد هم بوده است که باید برای جبران عقب ماندگی 

قبلی کاری بکنیم.
پیشوایی با اشاره به فعالیت کشورهای دیگر گفت: برای 
نمونه مالزی در همان زمان رشد بهره وری بالای سه 
تولید  رشد  در حوزه  که  در حالی  است.  داشته  درصد 
بهره وری  بهبود  با  که  است  وری  بهره  به  اصلی  امید 
حاصل شود، برای افزایش رشد اقتصادی هم به دلیل 
راهی  وری  بهره  بهبود  از  غیر  گذاری،  سرمایه  کمبود 
نداریم. بهره وری هم تخصص مهندسی صنایع است.
استاد دانشگاه علم و صنعت با ارایه چند مثال ادامه 
داد: در سال گذشته در اوج مصرف در زمستان در روز 
۷۵۰ میلیون مترمکعب گاز مصرف می کردیم در حالی 
که کل صادرات روسیه به اروپا ۳۵۰ میلیون مترمکعب 
است و ما ۲ برابر بیشتر گاز مصرف می کردیم. یا از 
۱۲۵ میلیون تن محصول کشاورزی، امروز ۲۵ میلیون 
تن در طول زنجیره تامین تلف می شود یعنی غذای 
مقدار  این  برای  که  حالی  در  انسان.  نفر  میلیون   ۱۸
محصول ۹ میلیارد مترمکعب آب مصرف می کنیم که 

کل مصرف شرب آب کشور است.
رئیس سازمان ملی بهره وری با بیان اینکه در شاخص 
شدت مصرف انرژی شرایط نسبت به ۲ سال گذشته 
بهتر شده است، گفت: سوال این است که چرا مهندسی 
صنایع نمی تواند مدل هایی طراحی کند که در سراسر 

کشور و با وضعیت فعلی قابل اجرا باشد؟
۹ درصد گاز کشور صرف کوره های آجرپزی می شود

گاز،  بالای  مصرف  ماجرای  مورد  در  داد:  ادامه  وی 
متوجه شدیم ۹ درصد گاز کشور را کوره های آجرپزی 
مصرف می کنند و دلیل آن هم قدیمی بودن موتور این 
کوره هاست که متعلق به ۵۰ سال پیش است، در حالی 
کنند  گاز مصرف می  کوره های جدید یک سوم  که 
ولی صاحبان صنعت به دلیل سود زیادی که داشتند، 
مایل به تعویض کوره ها و بهبود آن ندارند. زیرا قیمت 
گاز بسیار ارزان است و دولت مداخله قیمتی هم نمی 
خواهد بکند که موجب نارضایتی شود ولی در سازمان 
مدلی طراحی کردیم که سرمایه گذار بخش خصوصی 
کوره را عوض می کند و بخشی از گاز صرفه جویی شده 
را می خرد و به پتروشیمی ها می فروشد. این طرح 

سود خوبی برای همه ذی نفعان داشته است.
 مهندسان صنایع برای افزایش بهره وری 

طرح  ارائه کنند
رئیس سازمان ملی بهره وری گفت: مهندسان صنایع 
باید دائم برای افزایش بهره وری در حوزه های مختلف 
طرح هایی ارائه کنند که قابل اجرا در سراسر کشور باشد.
پیشوایی خاطرنشان کرد: باید طرح هایی مشابه طراحی 
و اجرا کرد که مشکلات بخش های مختلف را در جهت 
بهبود بهره وری حل کند. در واقع مهندس صنایع باید 
دائم بگردد در حوزه هایی که بهره وری پایین است یا 
بهینگی ندارد، مشکل را حل کند.وی افزود: نکته دیگر 
آینده نگری است. اکنون برخی مدیران دستگاه های 
اجرایی، خود تبدیل به مدیریت بحران شده اند زیرا در 
گذشته برای مشکل سازمان فکری نشده و مشکل به 

بحران تبدیل شده است.

راه حل نیستند« افزود: »آن  ها تا زمانی که مردم نیاز 
داشته باشند برپا خواهند بود، اما رهبران سیاسی 
ما باید برای ساختن آینده ای که همه برای تامین 
جسورانه  دارند،  کافی  پول  زندگی  ضروری  وسایل 

اقدام کنند«.
گفتنی است، آمارهای رسمی در ششمین اقتصاد 
از  نفر  میلیون   ۱۲ که  می دهد  نشان  جهان  بزرگ 
و  زندگی  هزینه های  بحران  اثر  بر  بریتانیا  مردم 
مطلق  فقر  در  کشور،  این  در  اقتصادی  مشکلات 

زندگی می کنند.
بازنشستگی  امور  و  کار  وزارت  داده های  تازه ترین 
انگلیس حاکیست که طی سال ۲۰۲۳ میلادی، ۶۰۰ 
هزار نفر به آمار فقرا در این کشور اضافه شده  که از 
این میزان ۳۰۰ هزار نفر کودک بوده اند. ارقام دولت 
لندن نشان می دهد که آمار فقرا از ۱۱.۴ میلیون 
نفر در سال ۲۰۲۲ میلادی به ۱۲ میلیون نفر در سال 

گذشته رسیده است.

شمار کودکان در فقر مطلق هم در همین بازه زمانی 
و  میلیون  سه  به  نفر  هزار   ۳۰۰ و  میلیون  سه  از 
۶۰۰ هزار افزایش یافته است. فقر مطلق به شرایطی 
اطلاق می شود که فرد قادر به پرداخت هزینه های 
اولیه زندگی مانند غذا، مسکن و سایر قبوض نباشد.
موسسات خیریه در انگلیس مدت هاست که زنگ 
به صدا  را  این کشور  خطر درباره گسترش فقر در 
درآورده اند. چندی پیش هفته نامه آبزرور در گزارشی 
تکان دهنده نوشت که فقر در میان کودکان انگلیس 
ناگزیر  کشور  این  مدارس  و  شده  خارج  کنترل  از 
فرم  لباس های  شستن  و  استحمام  اسکان،  به 

دانش آموزان روی آورده اند.
واقعیت این است که اقتصاد انگلیس به رغم ادعای 
مقام های دولت لندن، در بدترین وضعیت نیم قرن 
گذشته قرار دارد. کارشناسان اقتصادی وضع موجود 
انگلیس را یک بحران مزمن می دانند که با خروج 

این کشور از اتحادیه اروپا تشدید شده است.



روزنامه

ورزشی66
توپوتور

زنانمشخصشد فوتسال میزبانجامجهانی نخستین
در هفتاد و چهارمین کنگره فیفا که به میزبانی بانکوک تایلند برگزار شد، فیلیپین به عنوان میزبان اولین دوره جام جهانی فوتسال 
زنان انتخاب شد. این مسابقات برای اولین بار زیر نظر فیفا در سال ۲۰۲۵ در فیلیپین با حضور ۱۶ تیم برگزار می شود. تیم ملی 
فوتسال زنان ایران تاکنون ۲ عنوان قهرمانی در جام ملت ها را کسب کرده است و برای حضور در جام جهانی باید در جام ملت های 

آسیا شرکت کند و جواز حضور در جام جهانی را به دست بیاورد.

چرا از گذشته درس 
شود؟  نمی  گرفته 
داستان والیبال فولاد مبارکه سپاهان و آقای 
بالسا رادولوویچ برای همه روشن است که با 
رابطه و فشار سوداگران منتسب به فدراسیون 
والیبال ایران به این باشگاه معرفی و تحمیل 

شده است.
چند صباحی که در محافل ورزشی و خانواده 
والیبال اصفهان تمدید قرارداد بالسا رادولوویچ 
دوسال  طی  که  سپاهان  مونته نگرویی  مربی 
گذشته توفیقی نداشته و ناتوان در گرفتن جواز 
حضور در لیگ برتر بوده نقل مجلس شده  که 
در مرحله پلی آف در دو بازی خانگی برابر تیم 
مس سونگون ناکام ماند! لطفاً شفاف سازی 
کنید روی چه اصول و مبنایی، در فصل جدید 
مسابقات لیگ دسته اول والیبال باشگاه های 
کشور بار دیگر باشگاه فولاد مبارکه سپاهان با 
وی تمدید قرارداد کرده و سکان هدایت ابهام 
آمیز تیم فولاد مبارکه سپاهان را بدست این 

مربی ناکارآمد مونته نگرویی سپرده است؟
و  مبارکه  فولاد  مدیران  واقعأ  تلخ،  است  تلخ 
باشگاه از گذشته درس نگرفته اند؟ نکند فراموش 
کرده اند که در لیگ برتر سال ۱۴۰۰ فدراسیون 
والیبال رحمان محمدی راد را به مسئولان وقت 
باشگاه فولاد مبارکه سپاهان معرفی کردند که 
با دستیاران و بازیکنان غیربومی خود با دریافت 
سوم  ولی  داد  قهرمانی  قول  میلیاردی  های 
هم نشد! بحث ورزش در باشگاه فولاد مبارکه 
سپاهان منتسب به مدیریت صنعتی است و 
اصفهان  والیبال  خانواده  بویژه  ورزش  اهالی 
هزینه  کمترین  با  چرا  که  دارند  گله  مرتب 
و  شود  نمی  استفاده  بومی  مربیان  وجود  از 
باصرف هزینه های میلیاردی و بکارگیری مربی 
بازیکنان غیربومی به نتیجه مطلوبی دست  و 
پیدا نمی کند!؟ مگر نه اینکه هزینه های جاری 
باشگاه سپاهان از فولاد مبارکه تأمین می شود؟ 
اگر چنین است که هست، پس باشگاه متعلق 
استان  شریف  مردم  و  زحمتکش  کارگران  به 
اصفهان است، نه به یک یا چند نفر که بگویند 
چون باشگاه حرفه ای است، مختاریم به دلخواه 
حرفه ای  اگر  گفت  باید  که  کنیم،  عمل  خود 
هستید، حرفه ای عمل کنید و ثروت ملی را به 

باد ندهید!
اعضای محترم  و  آذربایجانی مدیرعامل  آقای 
هیأت مدیره باشگاه فولاد مبارکه سپاهان لطفأ 
را بگیرید،  جلوی ریخت و پاش های بیهوده 
باور بفرمایید استان اصفهان سرشار از مربیان 
بین المللی و جوانان با دانش مربیگری است 
که به مراتب از آقای بالسا رادولوویچِ کارآیی 
بیشتری دارند و نیازی نیست با صرف هزینه 
های گزاف از مربیان دست ۳ و ۴ مونته نگرو 
باشگاه  اول  دسته  والیبال  تیم  هدایت  برای 
اخیر  دو سال  آورید، که طی  به عمل  دعوت 
با وجود صرف هزینه های میلیاردی نتیجه ای 

برای والیبال این باشگاه حاصل نکرده است.
بحث امروز اهالی ورزش اصفهان این است که 
سال ها گفته می شد باشگاه مردمی سپاهان 
حامی ورزش و ورزشکاران و جوانان بومی است 
و در موارد مختلف از اصالت حضور ورزشیان 
نصف جهان تأکید داشتند. اما عملًا خلاف آن 
ثابت شده است و امروز به عینه شاهد هستیم 
جوانان  منافع  برای  سپاهان،  مردمی  باشگاه 
حتی  نیست،  قائل  ارزشی  کوچکترین  بومی 
ساکت«  »محمدرضا  آقای  مدیریت  دوران  در 
که در اکثر اوقات و در سخنانی که اظهار می 
داشتند سخن از حمایت مربیان و ورزشکاران 
بومی می زَدند و استفاده از آن  ها را در اولویت 
می دانستند، چیزی بیش از وعده  های واهی 
دیگری  خوشنام  و  تابناک  های  چهره  نبود. 

هزاران  از سوی  که  باشگاه  این  رأس  در  هم 
دوآتشه حمایت می شود  و  متعصب  هوادار 
در  ورزشیان  حضور  اصالت  بَر  و  گرفتند  قرار 
اداره امور و مربیان شایسته و جوان در رأس 
تیم های پایه، نونهالان، نوجوانان، جوانان و 
بزرگسالان تأکید داشتند، اما در عمل در تیم 
بزرگسالان دیده می شود که با ۱۸۰ درجه تغییر 
به سوی افراد غیر بومی روی آورده و به آن  ها 
بها داده اند مانند آقای ساکت که از مونته نگرو 
سرمربی  برای تیم دسته یک باشگاه انتخاب 
کرد که در حد و اندازه های مربیان کاربلد و با 
دانش ما هم نیست که عملًا این حقیقت با دو 
باخت خانگی در برابر تیم مس سونگون تبریز 
به اثبات رسید! درواقع با استخدام نابخردانه 
این مربی که کوچکترین شناختی از والیبال 
از لحاظ روحی به  ایران نداشت، فشار زیادی 
مربیان جوان و از جهت مالی به باشگاه فولاد 
مبارکه سپاهان وارد شد که جبران ناپذیر است. 
عجبا که با این حال اخیراً شنیده شده، باشگاه 
بالسا  آقای  با  دیگر  بار  مبارکه سپاهان  فولاد 
رادولوویچ که در دَو ورود برای هفت ماه آن 
هم بصورت ماه  به ماه قرارداد بسته بود، پس 
از دو سال ناکامی و عدم صعود تیم به لیگ 
برتر برای مدت یک سال دیگر تمدید قرارداد 
و  دلیل  که چه  اینجاست  پرسش  اند!  نموده 
بار دیگر  برهان قانع کننده ای باعث شده تا 
این مربی ناکارآمد سکان هدایت تیم سپاهان 
را بدست بگیرد؟ مگر در اصفهان قحطی مربی 

والیبال است؟

نمی خواهم از کسی اسم ببرم ولی صرف نظر 
از مربیان ارشد بین المللی در ایران به ویژه در 
اصفهان، ده ها مربی جوان و کارآمد و با دانش 
مربیگری در این استان پهناور وجود دارند که 
به مراتب بهتر از آقای بالسا می توانند با همین 
نفراتی که در تیم دسته یک سپاهان عضویت 
دارند به نتایج مطلوبی دست پیدا کنند. بحث 
اساسی در این باره فرصتی فراخ می طلبد و 
بطور قطع در این اجمال نمی توان آنچنان که 
باید و شاید همه مسائل را عنوان کرد، اما به 
بهانه حضور آقای مهدی آذربایجانی در سِمَت 
مدیر عاملی باشگاه سپاهان که گفته می شود 
از مدیران کارکُشته و با کفایتی است، با ذکر 
این نکات به عنوان سرفصل هایی برای بحث 
که  ای  نکته  اما  کنم؛  اکتفا می  بعدی  های 
لازم به ذکر است و از مسائل پشت پرده خبر 
می دهد اینکه به احتمال زیاد دلالان و واسطه 
گران سودجویی که در فدراسیون والیبال ایران 
در  خود  اشتهار  بدنبال  و  اند  کرده  پیدا  نفوذ 
والیبال کشورهای اروپایی هستند، در معرفی 
و تحمیل این مربی مونته نگرویی به والیبال 
باشگاه فولاد مبارکه سپاهان نقش عمده ای 

داشته و دارند.
آنچه که باید درحال حاضر به آن توجه جدی شود 
در چنین شرایطی متخصصین  که  است  این 
و مربیان جوان و با استعدادی که تعصب در 
نهادشان وجود دارد، در هر مقطعی می توانند 
شایستگی های خود را بروز دهند و ثابت کنند 
رادولوویچ  بالسا  ای همچون  مربی   از  کم  که 
آن  ها  به  است  کافی  و  ندارند  نگرویی  مونته 
اعتماد کنند و میدان دهند. باشگاه سپاهان که 
چندی است دچار بحران مدیریتی شده و سبب 
باشگاه  این  مطرح  های  رشته  تا  بود  گردیده 
دچار مسائل حاشیه ای شوند با انتخاب آقای 
آذربایجانی به عنوان مدیر عامل باشگاه فولاد 
انتظار می رود شرایط کنونی  مبارکه سپاهان 
تغییر  پیدا کند و قواعد به گونه ای باشد که با 
اجماع عُقلای فَن و مشورت و همفکری با افراد 
که  والیبال  کارشناس  و  متخصص  کارکُشته، 
شناخت کافی از مربیان این رشته دانشگاهی 
دارند نسبت به انتخاب درست مربی تیم اقدام 

کنند تا نتیجه بهتری عاید شود.

قرارداد بالا رادولوویچ تمدید شد!؟

قصه پرغصه والیبال سپاهان!
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اصغرقلندری

آقای آذربایجانی مدیرعامل و اعضای محترم هیأت 
جلوی  لطفأ  سپاهان  مبارکه  فولاد  باشگاه  مدیره 
ریخت و پاش های بیهوده را بگیرید، باور بفرمایید 
و  المللی  بین  مربیان  از  سرشار  اصفهان  استان 
از  مراتب  به  که  است  مربیگری  دانش  با  جوانان 
آقای بالسا رادولوویچِ کارآیی بیشتری دارند و نیازی 
نیست با صرف هزینه های گزاف از مربیان دست ۳ 
و ۴ مونته نگرو برای هدایت تیم والیبال دسته اول 
باشگاه دعوت به عمل آورید، که طی دو سال اخیر 
با وجود صرف هزینه های میلیاردی نتیجه ای برای 

والیبال این باشگاه حاصل نکرده است.

 

ن مستطیلس�ب

 یورشِ »نکو« با پیراهنِ سیاه
 به رکوردها!

سرمربی تیم فوتبال استقلال 
تهران با قهرمانی این تیم در 
لیگ برتر می تواند رکوردهای منحصر به فردی را به نام خود 

ثبت کند.
استقلال تهران در هفته بیست و هفتم رقابت های لیگ برتر 
فوتبال ایران تیم فولاد خوزستان را با یک گل شکست داد 
تا یک گام دیگر به فتح جام نزدیک شود. تک گل شاگردان 
نکونام در این بازی را ایمان سلیمی در دقیقه ۵۸ به ثمر 
رساند. آبی پوشان تهران با این برد ۶۰ امتیاز شدند و بالاتر 
از دیگر مدعیان، دست برتر را برای فتح جام بیست و سوم 

دارند.
شاگردان جواد نکونام در صورت برد در سه بازی دیگر لیگ 
بدون توجه به نتایج پرسپولیس به پنجمین عنوان قهرمانی 
در تاریخ لیگ برتر خواهند رسید. چهار عنوان قبلی استقلال 
شده  کسب  مجیدی  فرهاد  و  بار(  )سه  قلعه نویی  امیر  با 
است. قهرمانی احتمالی نکونام با استقلال می تواند او را 

صاحب رکوردهای متفاوتی در لیگ برتر کند.
نکونام یازدهم خردادماه می تواند نخستین قهرمانی ایران 
ایران کسب کند. مرد لالیگایی  را در کسوت مربیگری در 
که  بود  خوزستان  فولاد  سرمربی  گذشته  در  ایران  فوتبال 
نتوانست به همراه این تیم لیگ برتر فوتبال ایران را فتح 
کند. البته نکونام سابقه قهرمانی جام حذفی و سوپر جام 
فوتبال ایران را با تیم فولاد خوزستان را در کارنامه دارد. این 
مربی سابقه مربیگری در لیگ یک را نیز دارد و با تیم های 
خونه به خونه و نساجی در لیگ آزادگان حضور داشته است.

نایب  با نساجی مازندران به عنوان  نکونام در سال ۱۳۹۷ 
قهرمانی لیگ یک رسید و نماینده مازندران را به لیگ برتر 
فوتبال ایران رساند. نماینده ای که در هفته بیست و هشتم 
یک بازی حساس برابر استقلال دارد و بسیاری باور دارند که 

برد در این بازی می تواند پل قهرمانی این تیم باشد.
در حال حاضر ساکت الهامی هدایت تیم نساجی را بر عهده 

دارد و با این تیم توانسته نتایج قابل قبولی بگیرد.
پاس  با  را  لیگ  قهرمانی  بازی نخستین  دوران  در  نکونام 
تهران تجربه کرد و بعد از سال ها بازی در اسپانیا به استقلال 
آمد تا دومین قهرمانی خود را در لیگ فوتبال جشن بگیرد. 
تیم استقلال با گل وی در برابر فولاد خوزستان به قهرمانی 

لیگ برتر رسید.
مرد لالیگایی فوتبال ایران اگر بتواند استقلال را به عنوان 
قهرمانی لیگ برتر برساند به نخستین مربی این تیم تبدیل 
را به  آبی پوشان  خواهد شد که در سال نخست حضورش 
قلعه  امیر  نکونام  از  پیش  رساند.  خواهد  قهرمانی  عنوان 
نویی و فرهاد مجیدی استقلال را به عنوان قهرمانی رساندند. 
قلعه نویی پس از سه فصل حضور در استقلال نخستین 

عنوان قهرمانی خود را با این تیم کسب کرد.
تیم  هدایت  مختلف  مقطع  چند  در  نیز  مجیدی  فرهاد 
استقلال را بر عهده داشت تا در نهایت استقلال را به عنوان 
البته  برساند.  یکم  و  بیست  دوره  در  برتر  لیگ  قهرمانی 
مجیدی در آن فصل یک رکورد منحصر به فرد از خود به 

جای گذاشت و آن نیز قهرمانی بدون باخت بود.
تیم مجیدی در فصل بیست و یکم فوتبال ایران با کسب 
۶۸ امتیاز از ۳۰ بازی به عنوان قهرمانی رسید و یک رکورد 
منحصر به فرد را به نام استقلال ثبت کرد. البته این رکورد در 
آستانه شکسته شدن قرار دارد زیرا در صورت برد استقلال در 
سه بازی آخر لیگ تیم جواد نکونام ۶۹ امتیازی خواهد شد 

و بالاتر از مجیدی به عنوان قهرمانی خواهد رسید.
البته رکورد مجیدی از سوی تیم اوسمار نیز تهدید خواهد 
شد زیرا برد پرسپولیس در سه بازی آخر می تواند سرخپوشان 
اکنون  پرسپولیس  کند.  برابر  فرهاد  رویایی  استقلال  با  را 
این  و  نمی کند  بازی  زیبا  نکونام  دارد.استقلال  امتیاز   ۵۹
واقعیتی است که تمام کارشناسان به آن اذعان می کنند 
اما با وجود سیستم خاص بازی نکونام این تیم آمار بسیار 
متفاوت با عملکرد درون زمین دارد. تیم نکونام اکنون با 
۱۵ گل خورده دومین خط برتر لیگ را در اختیار دارد. تیم 
دارد. همچنین  قرار  در صدر  با ۱۴ گل خورده  پرسپولیس 
برتر لیگ به شمار  با ۳۷ گل زده دومین خط  آبی پوشان 
از  با ذات فوتبال تدافعی نکونام که کپی  می روند و این 
کی روش است همخوانی ندارد. استقلال همچنین دومین 
برتر  لیگ  ادوار  دارد.در  اختیار  در  را  لیگ  برتر  تفاضل گل 
بهترین خط حمله با ۷۰ گل زده در اختیار استقلال امیر 
قلعه نویی است. همچنین تیم استقلال بهترین خط دفاعی 
ادوار لیگ را نیز در اختیار دارد. تیم استقلال در فصل بیست 
و یکم با فرهاد مجیدی در ۳۰ بازی تنها ۱۰ گل دریافت کرد.

غفار ميرزایی
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مجوزپروازجایروکوپترهایکیشبهجزایراطرافصادرشد
»نصراله زمانی« -مدیرکل فرودگاه بین المللی کیش- گفت: برای اولین بار مجوز پرواز جایروکوپترهای کیش به جزایر اطراف 
صادر شد. مجوز پرواز این جایروکوپترها با لحاظ دارا بودن امکانات ویژه و رعایت قوانین و نکات ایمنی صادر شده است 
که نقش بسزایی در ایجاد یک جاذبه گردشگری خواهد داشت. بی  شک، صدور این مجوز تأثیر بسزایی بر توسعۀ صنعت 

هوانوردی عمومی و گردشگری منطقه خواهد داشت.

نگاهی به فیلم »همسر یک جاسوس« از منظر قیاس تطبیقی با سینمای کلاسیک ژاپن؛

طرح کوروساوا!
مهران زارعيان

در  نویسندگی  اش  از  بهتر  چندان  کوروساوا  کارگردانی 
که  می  بینیم  تئاتر  یک  داریم  انگار  اصولا  نیست.  فیلم  این 
به  فیلم  تصویربرداری  دارد.  تصنعی  و  ناشیانه  بازی  هایی 
واقعا  ندارد.  ظرافتی  و  شده  انجام  ممکن  شیوة  ساده  ترین 
نمی  دانم این فیلم چرا برندة شیر نقره  ای جشنواره ونیز شده 
است. در شناسنامة فیلم قید شده که »همسر یک جاسوس« 
کم  و  ساده  میزانسن  های  مدل  است.  تلویزیونی  فیلم  یک 
خلاقیت فیلم هم احتمالا به همین دلیل بوده است. به غیر 
از سکانس شکنجة فومیو، تقریبا هیچ جای فیلم هوشمندی و 
خلاقیتی در اجرا نمی  بینیم. نهایت هنر کوروساوا این بوده 
که موقع تردید و دودلی ساتوکو، از سایه روشن و نور مایل به 

صورت این زن استفاده کرده است. 

فارس  استان  گفت:  کشور  میراث فرهنگی  معاون  و  وزیر  قائم مقام 
چندرسانه ای  ملی  جشنواره  سومین  برگزاری  میزبان  به عنوان 
میراث فرهنگی انتخاب شده و این جشنواره پاییز امسال به میزبانی 

شیراز برگزار خواهد شد.
به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از ایرنا، علی دارابی عصر گذشته در 
دومین جلسه شورای سیاستگذاری سومین جشنواره ملی چندرسانه ای 
میراث فرهنگی که با حضور محمدهادی ایمانیه، استاندار فارس، مدیرکل 
میراث فرهنگی این استان، اعضای شورای سیاستگذاری و تعدادی از 
مدیران وزارتخانه در سالن فجر برگزار شد، با بیان این مطلب افزود: شعار 
»ایران ما، میراث  ما« به عنوان شعار سومین جشنواره ملی چندرسانه ای 

میراث فرهنگی انتخاب شده است.وی اظهار داشت: برای این که لوازم 
یک جشنواره بین المللی را فراهم کنیم، نیازمند برنامه ریزی های مهمی 
است اما با توجه به این که جشنواره سوم را در فارس برگزار می کنیم، 

این استان دارای ظرفیت های لازم و جهانی برای این منظور است.
قائم مقام وزیر و معاون میراث فرهنگی کشور با اشاره به حضور ۳۰ 
هزار نفری گردشگران در مراسم تحویل سال در حافظیه و همچنین ۱۰ 
هزار نفری در تخت جمشید ادامه داد: روح حاکم بر فراخوان سومین 
دوره جشنواره ملی چندرسانه ای میراث فرهنگی باید به گونه ای باشد 
که ظرفیت های فرهنگی، تاریخی، ادبی و مذهبی استان فارس در آن 
برجسته باشد.قائم مقام وزیر و معاون میراث فرهنگی کشور افزود: به 

مناسبت برگزاری سومین دوره جشنواره در فارس، نمایشگاه آثار کمتر 
دیده شده موزه ملی ایران و همچنین نمایشگاه ملی صنایع دستی و 
هنرهای سنتی در شیراز برگزار می شود.محمدهادی ایمانیه استاندار 
فارس نیز در این نشست گفت: مقام معظم رهبری قبلا گفته  بودند 
که استان فارس از طریق گردشگری می تواند خود را اداره کند و اگر 
قرار است این صحبت رهبر انقلاب تحقق یابد، باید از ظرفیت های 
میراثی، تاریخی و تمدنی برای معرفی هرچه بهتر این استان استفاده 
کرد.وی افزود: آثار تاریخی بسیار ارزشمندی در استان فارس وجود 
دارد که توجه به آن ها برای مردم داخل و خارج کشور دارای اهمیت 
است.استاندار فارس تصریح کرد: ما در استان فارس برای میزبانی از 
سومین جشنواره چندرسانه ای میراث فرهنگی به صورت بین المللی، 
آمادگی کامل داریم و معتقدیم این رویداد می تواند باعث ایجاد نشاط 

در جامعه شود.

استانفارس،میزبانسومینجشنوارهمیراثفرهنگی

دستبهنقد

»همسر یک جاسوس« 
تم  با  ژاپنی  فیلمی 
تاریخی و جاسوسی است که برندة جایزة شیر نقره  ای 
به  و  بود  پارسال  ونیز  جشنوارة  در  کارگردانی  بهترین 
به  فیلم که  این  دارد.  عقیدة من ضعف  های بسیاری 
ماجرای یک جنایت جنگی قبل از وقوع جنگ جهانی 
دوم می  پردازد، توسط فیلم ساز مطرحی به نام »کیوشی 
کوروساوا« ساخته شده که شهرتش در زمینة سینمای 
وحشت ژاپن است و در دانشگاه هنر توکیو نیز تدریس 
می  کند. خلاصة داستان فیلم این است که یک تاجر 
ژاپنی به نام »یوساکو« در سفری به چین متوجه می  شود 
که ارتش ژاپن بر روی مردم شهر منچوری سلاح  های 
میکروبی آزمایش می  کرده و بسیاری از آنان را با بیماری 
طاعون کشته است. اکنون یوساکو و همسرش ساتوکو، 
تصمیم دارند که اسناد این جنایت را در آمریکا افشا 

کنند و ما این قصه را از زاویه دید ساتوکو می  بینیم.
به  مهم ترین و اصلی  ترین ضعف فیلم که خیلی زود 
قصه  گویی  در  و ضعف  درام پردازی  فقر  می  آید،  چشم 
نفر  به کمک دو  را  این فیلم نامه  است. کوروساوا که 
به  گویی  نوشته،  توکیو  دانشگاه  در  دانشجویانش  از 
اندازة کافی به متن خود قوام نداده و ایدة اولیه جذاب 
داستان را خراب کرده است. با وجود اینکه داستان فیلم 
مایه    های جنایی و جاسوسی دارد که ذاتا جذاب است 
و کوتاهی زمان فیلم، اما بسیار طول می  کشد تا موتور 
درام روشن شود و مخاطب با کسب حداقل اطلاعات 
و  مقدمه  چینی  شود.  جذب  فیلم،  کردن  دنبال  برای 
معرفی شخصیت  ها بدون ظرافت جلو می  رود و اولین 
نیز،  خدمتکار  زن  جسد  پیداشدن  یعنی  فیلم،  گره 
کشش کافی در فیلم ایجاد نمی  کند؛ زیرا فیلم نامه و 
تدوین یک روند کند تا کوبیده شدن میخ داستان دارند 
را بسیار کسل کننده و حتی  که چهل دقیقة اول فیلم 

خواب آور کرده است.
است  درام  مبنای  که  تعلیق  و  کشمکش  عنصر  اصولا 
کمی  غلظت  بسیار  اینجا  تم جاسوسی(،  در  )مخصوصا 
دارد. جالب است که کیوشی کوروساوا در مصاحبه  هایش 
تاثیر  فیلم سازی  از هر  بیش  اوزو  و  از هیچکاک  گفته 
کمبود  چیزی  همان  دقیقا  فیلمش  این  در  اما  گرفته 
یعنی  بود  استادش  بزرگترین  هیچکاک  که  دارد  شدید 
تعلیق. برای مثال نگاه کنید به سکانسی در نیمة دوم 
فیلم که ساتوکو )شخصیت اصلی( و شوهرش یوساکو، 
شک می  کنند که احتمالا کسی آن  ها را تعقیب می  کند. 
این مسئله که می  توانست به مثابه تمهید تفنگ چخوف 
و یک  و شوهر  زن  رفتن  لو  به  منجر  داستان  ادامة  در 
شده  رها  کلی  به  شود،  داستان  در  اساسی  کشمکش 
از  ما  اطلاعات  زیرا  نمی  کند  ایجاد  هم  تعلیق  حتی  و 
شخصیت  ها بیشتر نیست. مثلا تصور کنید اگر نویسنده 
در این سکانس لااقل بر تعقیب کنندگان تاکید بیشتری 
می  کرد، می  توانست دلهره ایجاد کند اما در عمل به سادگی 
ظرفیت چنین تعلیقی را از دست داده و موقعیت  های این 

چنینی در فیلم نامه را عبث و خام می  سازد.
یک نکتة دیگر در فیلم نامة »همسر یک جاسوس« که 
از بار دراماتیک و کشمکش فیلم نامه می  کاهد، عدم 
هوشمندی ماموران انتظامی و امنیتی ژاپنی است که 
به قدری در فیلم ضعیف و بی  ابتکار هستند که در 
توازن قوای آنتاکونیست و پروتاگونیست، اقتدار هر 

دو کم شده و این امر جاذبه و کشش فیلم را کم کرده 
است. مثلا در ابتدای فیلم که ماموران امنیتی ژاپن، 
جاسوس بریتانیایی را دستگیر می  کنند و یوساکو برای 
نیست که  آزاد   شود، مشخص  تا  وثیقه می  گذارد  او 
چرا ماموران امنیتی فقط به دادن هشدار به یوساکو 
نمی  شوند  حساس  او  به  نسبت  و  می  کنند  بسنده 
یوساکو،  تعقیب  یا  شنود  گذاشتن  طریق  از  مثلا  تا 
دریابند. مشابه  را  او  کارهای مخفی  و  نیات  بتوانند 
این وضعیت را دربارۀ ساتوکو هم می  بینیم که پس 
احضار  امنیت  ادارة  به  زن خدمتکار  جنازة  از کشف 
می  شود و مامور امنیتی او را مطلع می  کند که تحت 
با چه  امنیتی  نظر است! مشخص نیست که مامور 

منطقی این موضوع را لو می  دهد زیرا اگر به ساتوکو 
اطلاع  صورت  در  قاعدتا  باشد،  داشته  وجود  ظنی 
یافتن او از تعقیب، حواسش را جمع خواهد کرد و 
تعقیب بی  فایده می  شود. عجیب  ترین بخش از رفتار 
ماموران امنیتی نیز آنجاست که از طریق ساتوکو مطلع 
می  شوند که فومیو در پی افشای اسناد محرمانة دولتی 
بوده و بعد از شکنجه و بازجویی از فومیو نیز از این 
موضوع مطمئن می  شوند اما باز هم سعی نمی  کنند با 
نظارت بیشتر بر کارهای یوساکو، از اقدامات او مطلع 
شوند و یا از او که متهم به جاسوسی است، مدارک 

بیشتری به دست بیاورند.
است  بی  تدبیر  و  امنیتی کمرنگ  ماموران  نقش  آنقدر 
که نویسنده برای تزریق اندکی کشش و جذابیت بیشتر 
کرده،  استفاده  غافلگیری  عنصر  از  داستان،  روند  به 
به این شکل که دو بار در داستان، ساتوکو و یوساکو 
نقشة همدیگر را به ماموران امنیتی لو می  دهند! اصلا 
لودادن  برای  و شوهر  زن  این  انگیزة  نیست  مشخص 
همدیگر چیست با توجه به اینکه فیلم ساز هیچ شاهد 
یا قرینه  ای مبنی بر کدورت بین آن  ها ارائه نمی  دهد. 
گویی تمام شخصیت  های فیلم دچار بی  منطقی هستند 

و انگیزة روشنی برای کارهایشان ندارند.
به طورکلی فیلم بر دو شخصیت اصلی  اش تاکید ویژه 
را  جاسوس«  یک  »همسر  می  توان  جهاتی  از  و  دارد 
شخصیت محور دانست. همین عنوان فیلم که محوریت 
ساتوکو را برجسته می  کند، گواهی از این موضوع است. 

با این حال یک رکن بسیار مهم در شخصیت پردازی که 
شناخت انگیزة پرسوناژهاست، به شدت در فیلم کمرنگ 
است. به نمود بارزی از این نکته در پاراگراف قبل اشاره 
کردم که اصلا مشخص نمی  شود هدف یوساکو از لودادن 
همسرش چیست؟ آیا می  خواهد انتقام لو رفتن فومیو را 
بگیرد؟ فیلم ساز هیچ قرینه  ای که در رفتار او یا قضاوت 
دیگران دربارة او بوی انتقام داشته باشد، نشان نمی  دهد 
و در فصل پس از شکنجة فومیو نیز یوساکو به شدت 
با ساتوکو رفتار خوبی دارد و به مخاطب القا می  شود 
که این زن و شوهر به شدت همدیگر را دوست دارند 
و به یکدیگر وفادارند. آیا یوساکو از طریق این لو دادن، 
می  خواهد نقشة خود در افشای اسناد محرمانة جنایت 
این  برای  پیاده کند؟ هیچ دلیلی  بهتر  را  ژاپن  جنگی 
موضوع نداریم. به هیچ وجه منطقی و باورپذیر نیست 
و  می اندازد  خطر  در  را  همسرش  اینگونه  یوساکو  که 
عهدش را با او می  شکند. مشابه این بی  منطقی با غلظت 
کمتر در لو دادن اسناد دولتی توسط ساتوکو نیز وجود 
به خطر  را  به کلی جان شوهرش  بود  دارد که ممکن 

بیندازد بدون آنکه هیچ دستاوردی داشته باشد.
شخصیت یوساکو در طول فیلم به میزان قابل توجهی 
مرموز و خونسرد است و این مرموزبودن باعث شده که 
مخاطب نتواند به خوبی با او همذات پنداری کند یا او 
را بشناسد. شخصیت ساتوکو باز کمی همدلی برانگیزتر 
است و خصوصا گریه  هایش در پایان فیلم، به خوبی در 
استخر درام فیلم ته   نشین می  شود و اندکی به این فیلم 

کم حس و حال، احساسات تزریق می  کند.
کارگردانی کوروساوا چندان بهتر از نویسندگی  اش در این 
فیلم نیست. اصولا انگار داریم یک تئاتر می  بینیم که 
بازی  هایی ناشیانه و تصنعی دارد. تصویربرداری فیلم به 
ساده  ترین شیوة ممکن انجام شده و ظرافتی ندارد. واقعا 
نمی  دانم این فیلم چرا برندة شیر نقره  ای جشنواره ونیز 
شده است. در شناسنامة فیلم قید شده که »همسر یک 
جاسوس« یک فیلم تلویزیونی است. مدل میزانسن  های 
ساده و کم خلاقیت فیلم هم احتمالا به همین دلیل بوده 
است. به غیر از سکانس شکنجة فومیو، تقریبا هیچ جای 
فیلم هوشمندی و خلاقیتی در اجرا نمی  بینیم. نهایت 
هنر کوروساوا این بوده که موقع تردید و دودلی ساتوکو، 
از سایه روشن و نور مایل به صورت این زن استفاده کرده 
است. البته در سکانس شکنجة فومیو دوربین با نمای 
هلندی و یک چرخش صدوهشتاد درجه  ای که منجر به 
گرفتن نمایی از پشت صندلی فومیو می  شود، به خوبی 

حس ترس و اضطراب را منتقل می  کند.
است.  درآمده  آب  از  ضعیف  نیز  فیلم  پایان بندی 
صرفنظر از اینکه یک ابهام بزرگ دربارۀ انگیزة یوساکو 
از عهدشکنی  اش داریم، مشخص نیست چرا فیلم ساز به 
نوشتن سرنوشت شخصیت  ها در تیتراژ بسنده می  کند؟ 
حالا اینکه ما بدانیم یوساکو مرگی مشکوک داشته یا 
ساتوکو توانسته به آمریکا برود، چه اهمیت و تاثیری 
دارد؟ حتی در همان نوشتن سرنوشت نیز عملا اطلاعات 
جدیدی به مخاطب اضافه نمی  شود زیرا قبلش هم دکتر 
نوزاکی گفته بود که یوساکو احتمالا در یک کشتی بوده 
نوشتن  اصولا  است.  غرق شده  ژاپن  ارتش  توسط  که 
قالب  در  آن  نشان دادن  بدون  شخصیت  ها  سرنوشت 
موقعیت و تصویر، بار حسی اندکی دارد، بخصوص در 
رفتار شخصیت  ها  که هرچه جلوتر می  رود،  فیلم  این 

مبهم  تر و عجیب  تر بنظر می  رسد.
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